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آغاز ارائه پوشش جنگ در بیمه نامه  
بدنه خودرو توسط بیمه سرمد

سطح  ارتقاء  راستای  در  سرمد  بیمه  شرکت 
خدمات و افزایش ضریب اطمینان بیمه گزاران، 
از آغاز اجرای طرح جدید پوشش خطر جنگ در 

قالب بیمه نامه  بدنه خودرو خبر می دهد.
این  سرمد،  بیمه  عمومی  روابط  گزارش  به 
شرکت در راستای ارتقاء سطح خدمات و افزایش 
ضریب اطمینان بیمه گزاران، از آغاز اجرای طرح 
جدید پوشش خطر جنگ در قالب بیمه نامه  بدنه 

خودرو خبر می دهد.
بروز  از  نگرانی ها  افزایش  پی  در  طرح  این 
خطرات ناشی از تنش های نظامی و غیرمترقبه و 
با هدف تأمین آرامش و امنیت خاطر بیشتر برای 

هم وطنان عزیز ایجاد شده است.
 با بهره گیری از این پوشش، خسارات ناشی از 
وقوع جنگ، درگیری های مسلحانه، یا اقدامات 
به  مستقیم  آسیب های  به  منجر  که  نظامی 
قرار  پوشش  تحت  شود،  شده  بیمه  خودروها 

خواهد گرفت.
 برای کسب اطلاعات بیشتر و بهره مندی از 
مزایای پوشش جنگ بیمه نامه های بیمه سرمد، 
نمایندگی های  و  از طریق شعب  امروز  همین 
بیمه سرمد در سراسر کشور یا تماس با شماره 
سراسری ۱۵۱۶ از مشاوره رایگان کارشناسان ما 

بهره مند شوید.

تسریع در توسعه زیرساخت های 
ترانزیتی منطقه آزاد ماکو با اجرای 

پروژه کمربندی

تعریض کمربندی ماکو ـ بازرگان با اعتبار ۷۰۰ 
میلیارد تومانی در حال اجرا بوده و ۸ کیلومتر 
بهره برداری  به  دولت  هفته  در  مسیر  این  از 

می رسد.
زیربنایی  و  فنی  مدیر  بهادری،  فرهنگ 
سازمان منطقه آزاد تجاری ـ صنعتی ماکو از 
حیاتی  محورهای  در  عمرانی  عملیات  تداوم 
این منطقه خبر داد و گفت: پروژه تعریض و 
دوبانده سازی مسیر کمربندی ماکو ـ بازرگان به 
طول ۳۰ کیلومتر، یکی از مهم ترین طرح های 
زیرساختی در حال اجرا در منطقه است که از 
محل اعتبارات سازمان آغاز شده و با جدیت 

ادامه دارد.
وی با اشاره به پیشرفت فیزیکی پروژه افزود: 
تاکنون ۸ کیلومتر از این مسیر با صرف اعتباری 
آماده  و  تعریض  تومان  میلیارد   ۲۳۰ بر  بالغ 
بهره برداری شده و در هفته دولت افتتاح خواهد 

شد.
بهادری همچنین از اجرای ۲۲ کیلومتر باقیمانده 
توسط قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( خبر 
با  نیز  از مسیر  این بخش  داد و تصریح کرد: 
اختصاص اعتباری بالغ بر ۵۰۰ میلیارد تومان در 
دست اجراست و با رفع کامل معارضان محلی، 

عملیات اجرایی با قدرت ادامه می یابد.
آزاد  منطقه  سازمان  زیربنایی  و  فنی  مدیر 
از  با بهره برداری کامل  ماکو خاطرنشان کرد: 
این پروژه، گره های ترافیکی و سوانح جاده ای 
در این محور کاهش چشمگیری خواهد یافت 
روان تر  و  ایمن تر  منطقه،  ترانزیتی  مسیر  و 

خواهد شد.
پروژه  این  تکمیل  برای  برآوردها،  اساس  بر 
میلیارد   ۷۰۰ از  بیش  مجموع  در  استراتژیک، 

تومان اعتبار تخصیص یافته است.

با حضور مدیران اقتصادی گیلان صورت 
گرفت

بررسی ظرفیت های تأمین كالاهای 
اساسی از طریق بندر كاسپین

امور  و  روابط عمومی  مدیریت  گزارش  به 
بین الملل سازمان منطقه آزاد انزلی، جمعی از 
اقتصادی گیلان  مدیران دستگاه های اجرایی و 
مجتمع  از  انزلی،  آزاد  منطقه  در  حضور  با 
زیرساخت های  و  امکانات  و  کاسپین  بندری 
کرده  بازدید  منطقه  این  متنوع  حمل ونقلی 
مصطفی  ریاست  با  تخصصی  نشستی  در  و 
طاعتی مقدم، رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل 
سازمان؛ ظرفیت های موجود در زمینه جابه جایی 
کالاهای اساسی به ویژه روغن و گندم از طریق 
کریدورهای بین المللی عبوری از این منطقه را 

مورد بررسی قرار دادند.
در جریان این بازدید که با همراهی مصطفی 
طاعتی مقدم، اعضای هیئت مدیره و معاونین 
انزلی  آزاد  منطقه  سازمان  بندری  و  اقتصادی 
برگزار شد، حاضران ضمن حضور در پهنه های 
مجتمع  عملیاتی  محدوده های  و  لجستیکی 
بندری کاسپین، از نزدیک با روند و فرایندهای 
تخلیه و بارگیری و امکانات موجود برای انتقال 
و  گندم  جمله  از  استراتژیک  وارداتی  کالاهای 

روغن آشنا شدند.
 مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی با اشاره 
به نقش کلیدی اتصال این منطقه به شبکه ریلی 
سراسری در زنجیره لجستیک داخلی و کشورهای 
منطقه، اظهار داشت: با تکمیل مسیر ریلی تا 
محوطه بندر و بهره برداری عملیاتی از آن، امکان 
انتقال مستقیم کالاهای اساسی همچون گندم 
و روغن از اسکله به شبکه سراسری ریلی کشور 
که  اقدامی  فراهم شده؛  همسایه  کشورهای  و 
نقش مهمی در تسریع فرایند توزیع و کاهش 

هزینه های حمل ونقل به همراه داشته است.
آزاد  منطقه  اینکه نخستین  بر  تأکید  با   وی 
از  یکی  به  تبدیل شدن  حال  در  کشور  شمال 
مبادی اصلی واردات کالاهای اساسی از طریق 
کرد:  خاطرنشان  می باشد،  کاسپین  دریای 
 - دریایی  ترکیبی  حمل ونقل  امکان  مهیاکردن 
ریلی، این منطقه را به قطب تخصصی لجستیک 
شمال کشور در حوزه کالاهای استراتژیک تبدیل 

می کند.
 در ادامه این نشست که مدیران و معاونین 
استانداری،  اقتصادی  هماهنگی  کل  ادارات 
صمت، بازرسی، جهاد کشاورزی، غله و خدمات 
علوم  فرودگاه،  تعزیرات،  راه آهن،  بازرگانی، 
حضور  گیلان  استان  اصناف  اتاق  و  پزشکی 
داشتند حاضرین با استقبال از توسعه کمی و 
کیفی ظرفیت های حمل ونقلی این منطقه؛ بر 
اهمیت نقش منطقه آزاد انزلی در تقویت امنیت 
همه جانبه  حمایت  ضرورت  و  کشور  غذایی 
راهبردی  مسیر  این  از  کامل  بهره برداری  برای 
جهت ایفای نقش بیشتر در معادلات ترانزیت 

بین المللی تأکید کردند.
نشست  و  بازدید  این  است  ذکر  به   لازم 
تخصصی در راستای سیاست های کلان کشور 
برای تقویت کریدورهای حمل ونقل بین المللی، 
توسعه صادرات و تأمین پایدار کالاهای اساسی 

برگزار شد.

در راستای رضایت و پشتیبانی مشتریان
ارائه پوشش جنگ در بیمه نامه بدنه 

خودرو

به گزارش روابط عمومی و تبلیغات بیمه کوثر، 
تامین  و  رضایتمندی  راستای  در  شرکت  این 
امنیت خاطر بیمه گزاران گرامی، خطر جنگ را 
به عنوان پوششی جدید در بیمه نامه های بدنه 
خودرو ارائه می دهد. مشتریان عزیز می توانند 
سرپرستی ها  به  بیشتر  اطلاعات  کسب  برای 
کشور  سراسر  در  کوثر  بیمه  نمایندگی های  و 

مراجعه فرمایند.

با شدت گرفتن موج خروج اتباع خارجی غیرمجاز، 
ساخت وساز  بخش  که  است  مطرح  سوال  این  حالا 
کشور آیا از این موضوع تاثیر خواهد گرفت؟ براساس 
مهاجر  میلیون   ۷ حدود  غیررسمی،  آمارهای  آخرین 
افغانستانی در ایران حضور دارند که با لغو برگه های 
سرشماری مهاجرین، بیش از چهار میلیون نفر از آن ها 
غیرقانونی هستند. بر همین اساس، وزارت کشور ۱۵ 
تیر ۱۴۰۴ را آخرین مهلت خروج اتباع غیرمجاز از ایران 

اعلام کرده است.
تعداد دقیق  به گزارش خبرآنلاین، در حال حاضر 
کارگران افغان فعال در بخش ساخت وساز ایران به دلیل 
ماهیت غیررسمی و غیرقانونی اشتغال آنها قابل تعیین 
نیست، اما تخمین زده می شود در سال ۱۴۰۳ تعداد 
کارگران ساختمانی در ایران حدود ۱.۵ میلیون نفر بوده 

که این آمار البته شامل کارگران مهاجر نمی شود.
بر همین اساس، به نظر می رسد با خروج کارگران 
موضوع  این  از  بلافاصله  ساخت وساز  بخش  افغان، 
تاثیر خواهد گرفت، اما به گفته داود بیگی نژاد، نایب 
این  باید  ما  بالاخره  املاک،  اتحادیه مشاوران  رییس 

جراحی را یک زمانی انجام می دادیم و بدهیم.
به اعتقاد او، این که یک بخش نیروی کار ما صرفا 
توسط افرادی تامین می شود که هیچ مرجع قانونی برای 
ورود به بازار کار را ندارند و گردش مالی شان مشخص 
نیست و اصلا معلوم نیست که اینها از کجا می آیند 
و چه کاری باید انجام دهند و حتی در کار خود چه 
مقدار تبحر دارند، همه مساله و معضلی است که باید 

به هرحال به پیشواز آنها می رفتیم.
بیگی نژاد در گفت وگو با خبرآنلاین یادآور می شود: به 
شما بگویم که صرفا مسایل ساختمانی نیست. اشتغال 
در خیلی از بخش های کشاورزی، دامداری و... توسط 

این افراد اشغال شده است.
تدبیر دولت برای تامین نیروی کار بخش ساخت وساز 

چیست؟
فرشید پورحاجت، دبیر کانون سراسری انبوه سازان 
خبرگزاری  با  گفت وگو  در  خصوص  همین  در  نیز 
خبرآنلاین با اشاره به تاثیر خروج اتباع خارجی روی 
بخش ساخت وساز کشور، می گوید: یکی از مهمترین 
دلایل اخراج اتباع غیرمجاز، ابعاد امنیتی است و به 

هرحال باید این جراحی اتفاق می افتاد.
وی می افزاید: اما باید بپذیریم که بخش زیادی از 
نیروهایی که در کشور در کارگاه های ساختمانی کار 
را هم  این موضوع  و  اتباع خارجی هستند  می کنند، 
نباید منکر شویم. به نظر من خروج اتباع خارجی، به 
نوعی شرایط را برای نیروی کارگری ما سخت کند، اما 
در سمت مقابل هم باید بپذیریم که در مدت گذشته 
شرایط بسیار ناجوانمراده ای برای کشور رقم خورد و از 

نظر امنیتی باید این اتفاق بیفتد.
تاکید  ادامه  در  انبوه سازان  سراسری  کانون  دبیر 
می کند: در این شرایط در هر حال باید دولت ببیند که 
این مشکلی که در حوزه نیروی کار ایجاد می شود را 
چگونه می تواند مدیریت کند. به طور کلی بخش زیادی 

از کارگران ساختمانی، اتباع خارجی بودند.
دولت  این که  بر  تاکید  با  ادامه  در  پورحاجت 
بخش  در  کار  نیروی  جایگزینی  برای  تدبیری  باید 
باید  باشد، متذکر می شود:  باید داشته  ساخت وساز 
بپذیریم که شرایط کار در کارگاه های ساختمانی سخت 
کارگاه های  در  هم  انسانی  نیروی  پرورش  و  است 
ساختمانی بسیار سخت تر است، اما چاره ای نیست 
و باید تلاش کنیم که این نیروی کاری را هم پرورش 
دهیم و هم از ظرفیت هایی که در خود کشور وجود 

دارد، استفاده کنیم.
که  نکته ای  دیگر،  سوی  از  می کند:  تصریح  وی 
وجود دارد، این است که هم اکنون میلیون ها نفر در 
تاکسی های آنلاین کار ثبت نام کرده اند که این گروه، 
تشخیص  که  هستند  ما  کاری  نیروهای  از  بخشی 
راحت تر  کارهای  به  کارگاه های ساختمانی  از  داده اند 
مشغول شوند. ما می توانیم از این ظرفیت در بخش 

ساخت وساز استفاده کنیم.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان یادآور می شود: به 
نظر من در حوزه کار باید اقدامات شایسته و جدی تری 
چه توسط وزارت کار و چه توسط دولت برنامه ریزی شود 
تا اگر خروج اتباع خارجی از کشور هم شکل گرفت، در 

این سمت قضیه، بخش تولید نیز دچار مشکل نشود.
بخش ساخت وساز در چه شرایطی است؟

پورحاجت در ادامه در گفت وگو با خبرآنلاین با اشاره 
به شرایط کنونی بخش تولید مسکن و اقدامات اساسی 
دولت در دوران پساجنگ برای بخش مسکن، می گوید: 
بخش ساخت وساز در سال های گذشته شرایط مطلوبی 
نداشته است. از سال های 9۲ و 9۳ یک ریزش سنگینی 
را در تولید مسکن کشور داشتیم و من فکر می کنم سال 
۱۴۰۳ را هم اگر رصد کنیم، اساسا شرایط بسیار بد بوده 

است.
آمده، شرایط  بیرون  که  آمارهایی  با  می افزاید:  وی 
این نشان می دهد  و  نبوده  سال ۱۴۰۳ اصلا مطلوب 
که ما سیاست منسجمی را برای حوزه مسکن و تقویب 

بنگاه های تولیدی کشور برنامه ریزی کنیم.
می کند:  عنوان  انبوه سازان  سراسری  کانون  دبیر 
شاید در سیاست گذاری های کلان و ریل گذاری هایی 
که در مجلس شکل گرفته، به نوعی هزینه های تولید 
را به شدت  و سرمایه گذاری و ریسک سرمایه گذاری 
افزایش دادیم و نتیجه آن، امروز این است که به راحتی 
در کشور تولید مسکن شکل نمی گیرد. در حال حاضر 
سرمایه بسیار سنگینی باید جمع شود تا به تولید مسکن 

منتج شود.
پورحاجت تصریح می کند: آن سمت قضیه هم این 
است که در کشور ما نه سیستم بانکی طی سال های 

گذشته پای کار بوده است و نه اساسا حقوق و دستمزد 
به نوعی پوشش هزینه های خانواده را داده است.

برنامه  یک  باید  ما  من  نظر  به  می کند:  تاکید  وی 
منسجم برای حوزه مسکن کشور برنامه ریزی کنیم. این 
برنامه چندوجهی است و باید جهات مختلف را بررسی 
کنیم. از یک سمت خریداران مسکن، از یک سمت 
تولیدکنندگان و از یک سمت ساختار و بروکراسی حاکم 

بر حوزه مسکن است و ما باید به فکر درمان باشیم.
ما یک  یادآور می شود:  بازار مسکن  این کارشناس 
زمانی می گفتیم که یک سال زمان می برد تا یک پروانه 
ساختمانی صادر شود، اما الان برای برای پایان کاری 
ساختمان هم باید ۳، ۴ ماه بدوی تا پایان کار را بگیری. 
یعنی این قدر با نگاه ایزایی در حوزه مسکن رفتار کردیم 
که بازگشت سرمایه های بخش خصوصی و ورودشان 
را سخت کرده ایم و به عبارتی، دو دروازه بسته را نگه 

داشته ایم.
پورحاجت بیان می کند: در هیچ اقتصادی نمی آیند 
یک بخش اقتصادی مهم و پیشران را چه دروازه ورودی 
و چه بخش خروجی اش را قفل کنند؛ در صورتی که 
خیلی از این موضوعات را می شد به راحتی حل کرد. این 
همه تکنولوژی و پیشرفت در دنیا حاصل شده و ما باید 
از الگوهای جدید و روز برای حوزه مسکن پیروی کنیم.

وی می گوید: نمی شود که شبانه بنشینیم و تجویزهای 
مختلفی را برای حوزه ساخت وساز برنامه ریزی کنیم و 
مسیرهای مختلفی را تجویز کنیم. نمی شود که شبانه 
بنشینیم و بابت کمبود منابع درآمدی یک ارگان یا نهاد 

و یا یک بنگاه اقتصادی، تجویزهای مالی سنگین کنیم.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان می افزاید: من یک 
عدد به شما می گویم تا عمق قضیه را متوجه شوید. 
در سال ۱۴۰۰ قیمت تولید مسکن هر مترمربع حدود 
بنگاه  هر  امروز  اما  است،  بوده  تومان  میلیون   ۴
اقتصادی در هر جغرافیای کشور اگر بخواهد فعالیت 
را شروع کند، بالغ بر ۴ میلیون تومان فقط باید بابت 
هزینه خدمات به دستگاه های مختلف بدهد؛ از نظام 
مهندسی گرفته تا شهرداری و مالیات و بیمه و... . برای 
مجموعه همه این ها، بالای متری ۴ میلیون تومان در 

دورترین جغرافیای شهری کشور باید هزینه پرداخت 
شود.

که  می دهد  نشان  این  می شود:  متذکر  پورحاجت 
ما نه تورم را در اقتصاد کلان توانستیم حل کنیم و 
ارگان ها  برای  درستی  درآمدی  ساختار  توانستیم  نه 
و نهادهای مختلف ایجاد کنیم. ما امیدواریم شرایط 

جدیدی برای بازار مسکن حاکم شود.
مالیات ها در بخش مسکن باید اصلاح شود

همچنین  مسکن  انبوه سازان  سراسری  کانون  دبیر 
می گوید: به اعتقاد من، در دوران پساجنگ، تدبیری 
که برای بازار مسکن باید داشت، این است که حوزه 
به  به صراحت  باید اصلاح شود. من  مالیات مسکن 
شما می گویم این موضوع، یک نگرانی عجیبی را برای 
سرمایه گذاری کشور ایجاد کرده است. ما نیامدیم حوزه 
بنگاه های اقتصادی تولیدکننده مسکن را با دلالان تمیز 
دهیم. ما قوانین خلق الساعه و قوانین مختلفی را وضع 

کردیم؛ بدون این که این دو گروه را از هم جدا کنیم.
باید  ما  که  می رسد  نظر  به  می افزاید:  پورحاجت 
بنشینیم به صورت بنیادی مسایل حوزه ساخت وساز را 
در کمیسیون زیربنایی دولت حل و فصل کنیم و یک 
نسخه و تجویز مناسب برای حوزه مسکن برنامه ریزی 
کنیم. وی تاکید کرد: نشان داد که مداخلات دولت به 
طور خاص از سال ۸۸ تاکنون و پروژه هایی که تعریف 
شد، نتوانسته مشکل مسکن مردم را حل کند. باید 
مسکن  حوزه  در  امروز  تا  که  مدل هایی  که  بپذیریم 
به  ایرانی  این نشده که یک جوان  به  منتج  رفته ایم، 

راحتی بتواند صاحب مسکن شود.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن در عین حال 
تصریح می کند: این نگاه مداخله گری دولت در حوزه 
مسکن، شرایط را برای بخش تولید کشور به انحراف 
برده و مجلس نیز در این حوزه شرایطی را تعریف کرده 
که بخش تولید دیگر انگیزه ای برای سرمایه گذاری ندارد.

پورحاجت خاطرنشان می کند: بخش خصوصی در 
کنار دولت هست، بنابراین ما باید شرایطی را ایجاد 
برای بخش خصوصی در حوزه مسکن  کار  کنیم که 

تسهیل شود.

دبیر انجمن برنج ایران، با تاکید بر اینکه شعار خودکفایی در تولید 
برنج در حد شعار است و عملی نیست، گفت: در حالی معاونت زراعت 
وزارت جهاد کشاورزی در دولت قبل، شعار خودکفایی در تولید برنج 

می داد که دولتمردان نباید با آمار اشتباه، مردم را گمراه کنند.
به گزارش ایلنا، دبیر انجمن برنج ایران با بیان اینکه نمی توانیم بگوییم 
در تولید برنج خودکفا شده ایم، گفت: افزایش تولید برنج شعاری است 

که باید روی آن تاکید شود نه خودکفایی!
به گفته علیزاده شایق، به دلیل تنش آبی که داشتیم و داریم و 
خواهیم داشت، بحث خودکفایی در برنج و بسیاری دیگر از محصولات 

کشاورزی بحث فرعی و حاشیه ای است.
وی افزود: پتانسیل تولید برنج در کشور سال هاست با کمی افزایش 
یا کاهش همراه بوده است. تولید برنج در کشور ۲ میلیون و ۲۵۰ هزار 
تن به طور متوسط است که گاهی در یک سال کمتر از این میزان و یک 
سال بیشتر می شود؛ ولی براساس آمار ۵ساله در کشور، میانگین تولید 
برنج ۲ میلیون و ۲۵۰ هزار تن و مصرف، ۳ میلیون تن است؛ بنابراین 

کسری برنج در کشور ۷۵۰ هزار تن است.
کاهش مصرف سرانه برنج در کشور

دبیر انجمن برنج ایران با بیان اینکه واردکنندگان تلاش می کنند میزان 
تولید برنج را کم و نیاز را بیشتر از میزان واقعی اعلام کنند، گفت: باید 
پرسید که آیا مصرف برنج کشور ظرف چند سال گذشته افزایش یافته 
است؟ آیا رفاه اقتصادی مردم بهبود یافته است و به سمت خرید بیشتر 

برنج روی آورده اند؟ آیا جوانان به جای خرید فست فود به سمت کته 
پلو کشیده شده اند؟

علیزاده شایق ادامه داد: اگر به مصرف برنج خود و اطرافیان تان نگاه 
کنید، متوجه می شوید که مصرف سرانه این محصول نه تنها افزایش 

نیافته، بلکه کاهش هم یافته است.
کسری ۷۵۰ هزار تنی برنج در کشور

دبیر انجمن برنج ایران با بیان اینکه بررسی های این انجمن نشان 
می دهد که سرانه مصرف برنج در ایران حدود ۳۶ کیلوگرم برای هر نفر 
در سال است، گفت: گرچه گفته می شود در دو، سه سال اخیر سرانه 
مصرف برنج کاهش یافته؛ اما اگر فرض را بر همان سرانه مصرف ۳۶ 
کیلویی در سال برای هر نفر بگذاریم در آن صورت نیاز به ۳ میلیون تن 
برنج برای مصرف داریم که ۲ میلیون و ۲۵۰ هزار تن آن از طریق تولید، 

پاسخ داده می شود و ۷۵۰ هزار تن کسری وجود دارد.
علیزاده شایق با اشاره به اینکه واردات ۷۵۰ هزار تن برنج در سال 
پاسخگوی نیاز کشور است، گفت: واردات برنج در حال حاضر بیش 
به  برنج  حوزه  در  انجمنی  نیز  اخیرا  می  گیرد.  صورت  میزان  این  از 
رئیس جمهور نامه نوشته و درخواست واردات برنج در ۴ ماه ممنوعیت 
آن از اول مرداد تا پایان آبان ماه را داده؛ این در حالی است که این ۴ 

ماه، زمان برداشت برنج تولید داخلی است.
وی با تاکید بر اینکه سخت ترین کار کشاورزی، برنجکاری است، 
گفت: اگر این قانون لغو شود در وهله نخست، توهین به کارگران و 

کشاورزان است. همچنین در وهله دوم، توهین به مجلسی است که 
این قانون را تصویب کرده که از اول مرداد تا آخر آبان به مدت ۴ ماه 
برنج وارد نشود. البته واردکنندگان برنج به خاطر سود و منافع خود 
پا روی قانون می گذارند و درخواست رفع ممنوعیت واردات برنج را از 

رئیس جمهور کرده اند.
نظارتی بر قیمت برنج در مغازه ها نیست

دبیر انجمن برنج ایران با بیان اینکه میزان تولید برنج طی سال جاری 
کمتر از سال گذشته نیست، گفت: البته نیاز کشور به برنج هم بیشتر 
از سال قبل نیست. پس حداکثر ۷۵۰ هزار تن برنج نیاز داریم که هیچ 
ایرانی بدون برنج نماند. علیزاده شایق ادامه داد: برخی آقایان اعتقاد 
دارند که برنج وارداتی ارزان تر از برنج داخلی است. این در حالی است 
که محققان ایرانی ارقام پرمحصول برنج کیفی با قیمت تمام شده کمتر 
معرفی کرده اند تا دهک های پایین جامعه نیز قادر به خریداری آن 

باشند؛ بنابراین برنج یک محصول لاکچری نیست.
وی در مورد افزایش قیمت برنج در سال جاری نیز گفت: افزایش 
قیمت در کشور ما به صورت زنجیره ای است؛ به این معنا که وقتی 
تخم مرغ دانه ای ۶ هزار تومان و یا حتی بیشتر می شود تولیدکننده 
برنج یا زعفران یا سایر محصولات کشاورزی هم قیمت محصول خود را 
گران می کند. به عبارتی افزایش قیمت ها چشم و هم چشمی است. این 
در حالی است که نظارتی بر قیمت ها و کنترل قیمت ها وجود ندارد و 

سازمان های نظارتی در خوابند.

تدبیر دولت برای تامین نیروی کار کارگاه های ساختمانی چیست؟

ساخت وساز مسکن در غیاب کارگران افغانستانی
دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن با بیان این که باید بپذیریم بخش زیادی از نیروهایی که در کشور در کارگاه های ساختمانی کار می کنند، کارگران 
افغان هستند، می گوید: خروج اتباع خارجی به نوعی شرایط را برای نیروی کارگری ما سخت کند، اما در سمت مقابل هم باید بپذیریم که در مدت گذشته 

شرایط بسیار ناجوانمراده ای برای کشور رقم خورد و از نظر امنیتی باید ساماندهی اتباع خارجی اتفاق بیفتد.

 پشت پرده افزایش قیمت برنج در بازار چیست؟؟؟؟؟

به نظر می رسد 
با خروج 
کارگران 

افغان، بخش 
ساخت وساز 

بلافاصله از این 
موضوع تاثیر 
خواهد گرفت

کارشناسان اقتصادی معتقدند بازار سرمایه که اکنون در پایین ترین سطوح ارزشی 
خود قرار دارد در صورت تثبیت شرایط سیاسی و تضمین مجدد امنیت سرمایه گذاری 
بتواند تبدیل به گزینه ای جذاب شود؛ امری که تحقق آن نیازمند تدبیر و راهکار عملی 
دولت و نهاد های نظارتی است. بازگشت تدریجی اعتماد گرچه هنوز به سطوح قبلی 
نرسیده، اما می تواند همراه با حمایت های اساسی دولت روند ریزشی بازار را متوقف 

کند و شرایط را برای آغاز جدی فاز اصلاحی فراهم سازد.
به گزارش اقتصاد ۲۴، با گذشت مدت کوتاهی از پایان جنگ ۱۲ روزه ایران و 
اسرائیل، بازار سرمایه همچنان روز های پرفرازونشیبی را تجربه می کند؛ اگرچه بورس 
در روز دوشنبه ۱۶ تیر ماه ۱۴۰۴ با رشد  ۱9 هزار واحدی توانست روند منفی روز های 
گذشته را جبران کند، اما ممکن است بورس در روز های آینده روند نزولی و هیجانی 
را ادامه دهد. طی روز های گذشته شرایط حاکم بر بورس باعث شد بسیاری از 
سرمایه گذاران با نگرانی از تکرار بحران و توقف معاملات اقدام به خروج از بازار کنند.
دولت نیز طی روزهای گذشته وعده بسته حمایتی به سهامداران داده بود و روز 
گذشته نیز خبر تزریق ۶۰ هزار میلیارد تومان توسط بانک مرکزی به بازار سرمایه، 

باعث شد بازار روند اصلاحی به خود گیرد و شاخص مثبت شود.
اما همچنان تجربه نشان می دهد، صرف اعلام حمایت و یا تزریق پول نیز نمی تواند 
اعتماد از دست رفته سرمایه گذاران را ترمیم کند. هرچند وضعیت بازار در روز گذشته 

نشان می دهد حمایت هایی از بازار برای متعادل سازی صورت گرفته است.
از سوی دیگر کارشناسان اقتصادی معتقدند بازار سرمایه که اکنون در پایین ترین 
سطوح ارزشی خود قرار دارد در صورت تثبیت شرایط سیاسی و تضمین مجدد امنیت 

سرمایه گذاری بتواند تبدیل به گزینه ای جذاب شود؛ امری که تحقق آن نیازمند تدبیر 
و راهکار عملی دولت و نهاد های نظارتی است.

بازگشت تدریجی اعتماد گرچه هنوز به سطوح قبلی نرسیده، اما می تواند همراه با 
حمایت های اساسی دولت روند ریزشی بازار را متوقف کند و شرایط را برای آغاز جدی 

فاز اصلاحی فراهم سازد.
راهکار اساسی برای آرامش بازار سهام

نوید رجایی، کارشناس بازار سرمایه در خصوص شرایط فعلی بازار در گفت و گو با 
اقتصاد ۲۴ اظهار داشت: »بازار سرمایه اکنون با ریسک سیستماتیکی مواجه است 
و نمی توان چشم اندازی روشن را متصور بود که اتفاقات ناخوشایند گذشته تکرار 
نخواهند شد.« وی افزود: »شواهد موجود نشان از تداوم ریسک تنش ها دارد و 
احتمال پایداری آتش بس نیز چندان بالا نیست؛ بنابراین سرمایه گذاران باید جوانب 

احتیاط را بیش از پیش رعایت کنند.«
که  داشت  توجه  »باید  گفت:  دیگر  بازار های  جایگزینی  خصوص  در  رجایی 
نقدشوندگی بازار های موازی مانند بازار ملک و طلا نیز در شرایط بحرانی و جنگی 

چندان بالا نیست و نمی توانند مقصد امنی برای سرمایه گذاران باشند.«
این کارشناس بازار سرمایه افزود: »تجربه گذشته نشان داده است که صرف اتکا 
به جلسات حمایتی مسئولان نتیجه بخش نیست و حتی تزریق نقدینگی و چاپ پول 
نمی تواند بازار را نجات دهد.« وی راهکار اساسی برای آرامش بازار سهام را معرفی 
ابزار های حمایتی دانست و یادآور شد: »باید حداقل ۱۰۰ همت اوراق اختیار تبعی 

منتشر شود تا بازار از حالت هیجانی و پنیک خارج گردد.«

رجایی همچنین عنوان کرد: »در صورت عدم اجرای این راهکار، هرگونه خرید و 
حمایتی که صورت گیرد، بلافاصله با عرضه شدید از سوی سهامداران خرد و حتی 

حقوقی ها روبه رو خواهد شد.«
این کارشناس اقتصادی راهکار کوتاه مدت برای کنترل شرایط فعلی بازار را ایجاد 
»بازار توافقی« خواند و اظهار داشت: »به نظر می رسد بهترین راه در شرایط کنونی 
حمایت از شکل گیری بازار توافقی باشد که هر کس تمایل داشت بتواند حتی با نرخ 

۲۰ تا ۳۰ درصد پایین تر، سریعاً سهم خود را بفروشد.«
رجایی با انتقاد از شیوه مدیریت بحران در بازار سرمایه اظهار داشت: »تصمیم 
و  بازارگردان ها  نقش  تقویت  جای  به  بود؛  اشتباه  ابتدا  از  نوسان  دامنه  کاهش 

عمق بخشی بازار، صرفاً دامنه نوسان را محدود کردند.«
وی در پایان گفت: »شیوه بازگشایی اخیر بازار نشان داد که هیچ برنامه منسجم و 

مناسبی برای بازگرداندن بازار سرمایه به تعادل اندیشیده نشده بود.«
تعلل در حمایت از بازار سرمایه می تواند خسارت بار باشد

محمد غفوری، دیگر کارشناس بازار سرمایه نیز در گفت و گو با اقتصاد ۲۴ با بیان 
اینکه جنگ همواره عامل بحران آفرینی است، گفت: »اگر بی تدبیری به بحران اضافه 
شود، بحران به فاجعه تبدیل خواهد شد.« وی افزود: »متأسفانه پس از جنگ اخیر 
شاهد آن بودیم که بازار سهام وارد بحرانی جدی شد. پیش از بازگشایی بازار، فعالان 
هشدار داده بودند که اگر قرار است حمایتی شکل بگیرد، باید پیش از باز شدن 
صورت پذیرد؛ این که مسئولان بنشینند و صبر کنند تا بحران عمق پیدا کند و سپس 

جلسه برگزار کنند، کارایی نخواهد داشت.«

این کارشناس بازار سرمایه با ذکر اهمیت بورس به عنوان نبض اقتصاد کشور، 
خاطرنشان کرد: »امروز بازار سرمایه ما به عنوان یک نشانگر مهم اقتصادی بیش 
از همیشه نیازمند مدیریت حرفه ای و برنامه ریزی دقیق تر است؛ برنامه نداشتن ها 

می تواند آسیب جدی به بازار وارد کند.«
وی در خصوص رفتار سهامداران نیز گفت: »طبیعتاً در شرایط بحرانی فروش های 
هیجانی رخ می دهد، اما مداخلات حمایتی و حضور بازارساز می تواند به کاهش این 

تنش ها و فشار فروش کمک کند.«
غفوری درباره تاثیر تزریق ۶۰ هزار میلیارد تومان توسط بانک مرکزی به بازار سرمایه 
در رونق مجدد بورس خاطرنشان کرد: »پیشتر هم گفته بودم که تعلل در اقدامات 
حمایتی برای بازار امروز سم بوده و هر روز که بگذرد، هزینه بحران برای تمام اقتصاد 
گسترده تر خواهد شد. این تخصیص منابع باید هر چه سریع تر صورت می گرفت؛ 

هرچند که تزریق امروز آن بهتر از فردای آن بود.«
این کارشناس بازار سرمایه همچنین وظیفه سازمان بورس را تنها تأمین مالی و 
عرضه اولیه ندانست و گفت: »یکی از رسالت های مهم سازمان بورس مدیریت 
شرایط بحرانی است؛ از متولیان بازار سرمایه، بانک مرکزی، وزارت اقتصاد و دیگر 
نهاد ها خواهش می کنیم هر اقدامی که برای سامان دادن به بازار امکان پذیر است، با 

قدرت و قاطعیت انجام بدهند.«
غفوری در پایان تصریح کرد: »شرایط بنیادی بیشتر سهم ها مناسب است، اما 
وقتی بحران و هیجان بر بازار حاکم شود دیگر تحلیل محوری ندارد و اینجا است که 

نقش بازارساز ها پررنگ تر از گذشته خواهد شد.«

راهکارهای اساسی برای آرامش بازار سرمایه از زبان کارشناسان
شرایط بنیادی بیشتر سهم ها مناسب است


